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BASIC: mrrm-.a.:.mﬂ UsSvA Ilimﬂ.l 2 February 1950 to
Mo dol W Fags, m:--nier, a'nnmr: AGRD, PHELCON (AF):

AGRD-A 333.5 19t Tnd | ; JoB/JWP/ja

mmmmmmmm, PHILCOH (u}m
THIRTEENTH AIR PORCE, AFO 900 |

T0:  Commander-in-Chief, Tar East Commund
MMM&..&M
(Attnt The Adjutant General)

1. lmnhatfﬂnmhmdltmmwmﬂ;bhtom
headquarters fails to reveal evidence of the nature
:ﬁ:‘mmmmu. l»‘htm nmmum, lmihhgiaml

e n-g-gcummuﬁmm;lmwm
ﬂm Lldst Detachment SCAP possible asslstanca in
Mwmﬂﬁ;l 'muzhdm |

3. methmrumvmnmmm,

Manila, be routed tlrough this headquarters,
FOR THE COMMANDING OFFICER:

JAMES C, BILLINOS

1 Inacl., lat Lt Inf
no change Adjutant
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| Iu;innll ﬂffiui -

S ?aturnnl Adninistration Building
Sscolta & David Sta.
Lnniln. Philippinml

Fl‘hruury 2, 1960 i ' 8=1

ﬁlj:ﬂ' e *.i PI.EI .
Director, 8 and € Dividiom
AGRD, PRILCOM (AF)

. Dear Major ’.an'"

' 'Thig office 18 prumﬂ.y conducting an inﬂltigﬂ:im 1ntn the goti-
vities of certain guerrillas end their dependents who are alleged to have
. boen engaged in buying and selling war materials in and around San Nicolas,
Pangasinan, during the years 1943-1044, This investigation is being made
for the purpose of ascoertaining the loyalty status of veterans and claiments
30 as to determine their -ntl-hlm tu nunﬂlrj' benefits from this Adminis-
trations |

R '1 large number of the guerrillas m individuals who have m mm
with the foregoing sots were foramer members of the lith In.t LGAF, Eﬂt*h
and other ;ulrrﬂh unﬂl in that lru-

| Hﬂll Hﬁuil ll-:ru;lw:r information is currently available from the
" former 2290th CIC Det, few affidavita are available which wore actually obe
tained by CIC Agentss It has been suggested that some of the affidavits.
and investigation reports pertaining to the trafficking with the Japanese
may have been eonsolidated with the files of the 44lst CIC nﬂ. eurrently
said to be in the possession of GHQ 5CAP, AFO 600s

An inniﬂptdr stationed at this office and fwﬂjr with the I‘lni
CIC Det at San Manuel, Pangesinan, is of the belief that CIC Agents did
consunmate a survey of the traffic in wur materials. If this is the case
and reports thereof oan be obtained, they will be of material value to
this office in oomection with the ourrent investigation.

In view of the foregoing, it will be sincerely appreciated if you will
communicate with the Commanding Officer, 44lst CIC Det, at GHQ SCAP, APO 80O,
and amy other sources’ fu&-pwuurpmnwlw-ﬂ#mthdw
be avalilable on the subjeet matter, tat copies of:
investigation reports, affidavits, li;t. ur ;-.u' las and iudtﬂdmh that
may have been involved and investigated, ete,

' mmﬂhﬂimhidmtuﬂummmmh.mu-'
tached mimeographed copies of inveatigations that we have been -mu‘ul
in lecating are referred for your informatione

Sineerely yours,

Je Bo PALMER :

e

Enclst 2 | Adjudication Officer
; DECLASSIFIED
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Subject: Manila, Philippines
' September 28, 1948

1, Certificate of Sesrch C

of records of G-2 Headquarters,

Army of the Philippines
2. Interview with

Mr, Hospicio M, Velarde,

1050 R. Hidalzo, Manila

FIELD EXAMINER'S MEMORANDUM

1. On September 8, 1948, the records of G=2 Headguarters,
Army of the Philippines, were searched and the Affidavits and
Memorandums marked Erhibits

were found in the Enemy Trading Files of (-2 Headquarters, Army
of the Philipoines, end contained the same name as the above-

mentioned veteran. The records appearcd complete and authentic
in every way,

S lir. Hospicio M, Velarde was contacted on September 8, 1948,
and stated that in July, 1945, he was a Licutonant in G-2 Hend-
quarters, Army of the Philippines, and he personally conducted
an investigation in San Micolas, Pangssinan, The basis of the '
investigation was a letter written to the President of the Phi-
lippines by one Rufino F, liejia, whose home town is San Nicolas,
Pangasinen, lir, Velarde stated that his report is on file with
(-2 Hoadqnarters, Army of the Philippines, (FE!'s NOTE:- Thnt
part of said report reforring to the above~-named veteran aroc
marked Exhibits

in this report.) Hc further stated that thore wore citizens of
San Nicolas, Pangasinan, who stated in substance the same
charges in the affidavits, who rofuscd or were unwilling to

give an affidavit, Mr, Velsrde further stated that thore was

o definite feeling of unfriendliness by many of the civilians

in San Nicolas against thc guerrillas who operated in and around
theore during the war,

JOEN K, WINY
Fi2ld Examiner
Authority: VA Forn 5-4505b

Exhibit C
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1, Rufino Mariano (1lst Lt,)
2. Carlos Veridisno (1st Lt.)
3. Carlos Galves (1lst Lt.)

Cnscs handled by the G-2, NPA

Major Dominador Cepeda Reserve Officers
Hajor Arturo Garcia
lst Lt, Amrdo S. Garcia Lt, Francisco liarinas
Capt, Catalino Matavilla Juan Celeste
liajor Jose Montilla Lt. Mario Sulit
Capt, Jesus Celso Lt, Ernesto Achacoso
linjor Hamon Echen Lt, Josge Roeala
lst Lt, Julian Parrsales Capt, Ponciano Dudan Cruz
end Lt, Bugenio Galvesz Capt., Isidro Perez
Capt, Honoy Javier Copt, Gregorio Montejo
Lt, Raymundo Rufo Capt. Saturnino Dugalo
Lt. Col, Froilan Maglaya Capt., Juan Mabunga
lMajor Glicerio Opinion Capt, Tom Chengany
Lt. Sixto Ramos Capt. Cipriano Allos
Capt., Josc de 1a Rosa Lt, Vivencio Milinit
Lt, Make-arao Santos Lt., Juan Payatos
Major Pullong Arpa ) Lt. Juan Jomandre
Capt., Estanislao Baltazar - Reg, Lt. Ignacio Laceder
Capt. Antonio Delgado Lt. Cristobal Rodrogo
lst Lt, lMiguel Cartchalian Lt. Pacifico Ylarde
Lt, Rufino Mariesno Lt. Pedro Sajoria
Lt. Alfrecdo Paco Lt, Arscnio Ledesnn
Capt., Conrado Rivera Lt, Mouro Brevo
lMajor Josquin Roces Lt. Fernando Lopez
Lt. Arturo Sevilla Lt. Vicente Rivern
Lt, Biernvenido Valle Lt. Felipe Ortiz

Lt., Felipe Guarin
Regular Officers Lt., leolos Soli

Lt. Alejo Norberto
Capt. Arturo Gsrcia Lt. Donato Anchets
injor Cornelio Lopez Lt. Constantino Guloy
Copt, Bernardino Reyes Lt. Felipe Olavides
Copt, Estaniglao Baltazar Lt. Mariano Kagaoan
Major Jose Francisco Lt. Vietor Rodriguez

Lt. Francisco Parrgos

Capt. Fustaquio Olbino

Capt. Xavier Apostol

Lt. Dominador Servillano

Lt. Antonio Cagtro

flajor Jose Frencisco, AC
Capt, Esteniglac Baltazar CAC
Capt, Antonio Delgndo Inf
3rd Lt, Frio Alfon

3rd Lt. Hector Alfon

Major Cornelio Lopez

_—DECL A Capt. Bernardo Reyes
A:;mﬁﬁﬁitLDLEjigE1E Lt. Jose Regela
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I, PEDRO MEJIA, 28 years old, residins »t San Nicolas, Pangasinan, a
fatner by profession, after h~ving been duly sworn according to law,
without threats or promises hsving been made to me, and of my own free
will and volition depose and say:

That I know perécnal}y Juan Mabunga, Saturnino Dunlao, Poncisno Dudan
Cruz, Juan Payatos, Juan Janandre, Alejo Norberte, Felipe Ortiz, Arsenio
Ledesma, lgnacio Lauder, and Felipe Olavides:

That these officers named above encaged in the business of steel ca-
bles which they brought on trucks to Manila:

That in the early part of 1944, some of the men of Ton Chengay used
to come to the towm and conpelled the guards of the neighborhood assc-
ciations to collect chickens, eggs, wine, ~nd other things for their (Tom
Chenezay =nd his men) use:

Thot Juan Paystos was the leader of the collection of fees, populsar-
1y known here in San Nicolas as army shares. These fees were imposed as
A tax on civilians and that those civilians who were not sble to meet
such fees were compelded by Jusan Payatos or his men to £0 up the noun-
tains to haul steel cables down to the town of San Nicolas, Said cable
heuled by these civilisns down were owned by Lt. Juan Payatos and his
co-partners in bDusiness to whon they were delivered, Juan Payatos and
his partners will in turn sell these steel cables here or bring then
to Manila to be sold there:

That Juan Payatcs and his co-officers alleged that the proceeds fron
the sale of these steel cables were to be spent for the needs of the
guoerrilla forces, but the real fact as to where this procesds are spent
is that it was used for the personal cravings and needs of Juan Payatos
and his partners as showm by the fact that on one ccecasion one of the
soldiers of said officers becged from re sone clothing because he was
not given money or clothing for hinself:

That the partners of Lt. Juan Payatos in said cable business were
Juan labunga, Alejo Worberte, and Juan Jonandre:

Th-t scnetine in February 1943, Lt. Felipe Urtiz come to my house »nd
orderef ne to cook a meal consisting of rice =nd chickens for his four
cormaniong whon he alleged as nerbers of the guerrilla fercesg hut upon
seeing s=id comnanions, I resadily knew that they were sll civilians,

On this sane oceasion, Felipe Ortiz further ordered me to collect sone
chickens, rice, eggs, and onions for them to bring when they go away
from riy house;

sSIiFIED
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I, BERTOLDO SUYAT, n»re 42, residing at San Nicoless, Pangzasinan,
A farmer by profession, after having been Auly sworn accordine to law,
and. without beins coerced ~nd of ny own free will, voluntarily depose
and say:

That sonetime on Au~ust, 1942 until Decenber 1943, 1 used to be
anct fzent of the Hnalili Internrise, of which Mr. Rufino Halili, was the
owner and rianascer: Halili Enterprise was ensar~ed in the puarchase and
eale of muriatic ncid, steel cables, barbed wires, galvanized iron,
nrils and cther war materials, In this steel cable husiness, the
Cuerrilla le=aders, used to collect ten mer cent (109) of the sale of
steel cables sold not only by the Halili Enternrise but also by other
buyers fronm lManila and other nlaces;

That the guerrilla leaders who used to collect what is lmown as
aray sheres representing ten per cent (10%) of the sales of steel
cables were Saturnino Dumlao, Fedro Sajonia, Mariano Kazaoan, and
Nicolas Seali.

That there were tines in which we could not buy steel cables bes
cause of the strong conmpetiticn in the »urchase of ecahles offered by
Lts. Ylarde, Pacifico; Sajonia, redro; Capts. Durilno, Saturninec: and
Dudan Cruz, Ponciano,

Thnt these cfficers, Capts, Ponciano Dudan Cpruz, Saturnino Durlsao,
and Lts, Pacifico Ylarde, =nd Pedro Sajonia, socld their steel cables
direct to iManila becsause they had their Japanese —asses 1o transport
said naterials to the city of lianila,

Further affisant sayeth not,

(SGD) Bertoldo Suyat
/t/ BERTOLDO SUYAT
In the nresence of:

(SGD) MLX R. MARTIN, JR.
(SGD) S. MA, GONZALES

Subscribed and sworn tc before me this 19th day of July, 1945 in
San Nicclas, Pernensinan,

(SGD) H, ii, Velarde
[t/ HOSPICIO i, VELARDT
lst Lt, Inf,
Investizating Officer
Office of AC of S, G=-2
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1, LEONCIO GARCIA, 42 years oId, residing at San Nicolas, Pangasinan,
a liunicipal Police of this town, after having been duly sworn according to

law, without threats or promises having been made to me, and of ny own free
will =nd volition depose and say:

That I know personally Juan iabunga, Saturnino Dumlao, Gregorio llontejo,
Ponciano Dudan Cruz, Vivencio Malinit, Fernando Lopez, Juan Payatos, Juan Ja-
mendre, Hicolas Sali, Cristobal Rodrigo, Pacifico Tlarde, Alejo Worberte,
Felive Ortiz, Arsenio Ledesma, Ignacio Lauder, Mariano Kagaoan, Constantino
Guloy, and Felipe Olavides:

That the above named officers during the pertod from about the latter
part of 1942 until about the middle of 19473 engaged themselves in the busi-
ness of purchasing and selling of steel cables:

That only those granted permit by these guerrilla officers could engage
in the cable business:

That those granted permits were required to pay to the guerrilla offi-
cers issuing then said permits would pay a certain percentage fron the to-
tal sales of their respective steel cables;

That sometime in either 1942 or 1943 some men under the command of
Gregorio Montejo, Captain, took six men supposed to be residents of Omingan,

San Quintin, Ros-les, Sta, Maria, and San Manuel toc the mnicipal c emetery
of San Nicolas and shot thenm to death;

That acts of this same nature were conmmitted by these same men under
Gregorio Montejo occasionally during the period of 1942 to 1943 in the same
cenetery:

That it is the belief of the pecple of this town that the crimes nmen-
tioned above were committed Yy Gregorio lontejo as he was the only guerrilla
cfficer present and in this town whenever such crime was conritted besides
his men being the persons who did the shooting;

That the soldiers brought here by Gregorio liontejo were not from this
nlace ~nd were not therefore known in the community;

That sometine in 1942, Lt. Felipe Ortiz was arrested by the Japs but
before his captors had time to search his body, I secretly removed from his
nocket the revolver he was carrying so that he would not be killed by the
Japs as was the hnbit of the Japs during that time:

That two wecks after that incident, when he learned that I lost his re-
volver, he came to ny house and threatened to kill ny wife ~nd me if 1 was
not able to produce the revolver:

That he also ordered ny wife to cook end kill chickens for hin the
evening he cane to ny house demanding for his arns:

,ﬁuthnrit}’wii:}_aj_gg_?g

; -

T



—
——— -

¥ | {%T;) T ATV uoyiny
1 gapassyiodad ___—

—

That Lt. Felipe Ortiz often demanded from the People of this town's
barrios chickens, eggs, rice, and pige preferably the big otnes, and that he

enforced such demands by threats, by force, or by intimidation most of the
tines. '

Further affiant .sayeth not.

(SGD) Leoncin Garcia

/t/ LEONCIO GARCIA
In the nresence of:

(SGD) MAX R, MARTIN, JR.
(SGD) S, lia, GONZALEZ

Subscribed and sworn to before nme this 15th day of July 1945 at San
Wicolas, Pangasinan, :

(SGD) H. li. Velarde
HOSPICIO i1, VELARDE
lst Licut, Infantry

Investigating officer
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I, FELICIANO SERMONIA, 52 years old, residing at San Nicol=s,
Fangasinan, an ex-teacher with 20 yesrs of service in the teaching pro-
fession and a Fensioner of the Bureau of Zducation, after having been duly
sworn accorading te law, without thrests or nremises hsving been nade to
ne, and of ny own free will and volition demose and say:

Thnt sometime in 1942, at about 4:00 o'eclock in the afternnon at
a2 Rizal Street of this town, a certain soldier, the body=gunrd of Cant,
Gregorio Hontejo who was then drunk at that tine had a quarrel with one
2f the men under the comnand of Lt, Mariano Esgnoan, who wes then present
in this town:

Th~t Capt, Montejo, Grégorio intervened in the quarrel by nacifying
the nen telling then that this bodygzuard was drunk;

Th-t Capt. Gregorio Montejo conferred with Lt, larianc Xpgacan on
the snot where his body-susard gquarreled with another soldier for the
rurnose of settling the natter anicahly:

Thnt in the nesntine, while these two leaders were in conference,
gore of the men under Lt, Marianc Kegnoan took awsy the drunk body-
guard of Capt, Gregorio Montejo from the ercwd:;

That the drunk hodysguard of said Gregorio Montejo was taken by
Lt. Marianc Esganosn and his men thot evening with the assurance that
sarld bodygusrd would be kept for safe custody in another nlace;

That about nidnight of sane day, said bodygsuard of Capt. Gregorio
lHontejo was shot and killed:

Thot the following norning Capt. Montejo and his nen buried the

body of the bodyrsuerd and nade a cement platfori on the grave of the
bodyecuards

Th~t A week after the burial of said bndyguard, I received a ver-
bal order from C_pt. llontejo to exhune secretly the body and corpse

of his bodyrusard, but we failed to do so becsuse there were Jang in
town then:

That it is generally kncwn that Cant, Ton Chenssy ~nd his nmen by
the use of force, threats, or intinidation collected rice, chickens,
rigs, dogs, and others fron the neonle around this nl-ce:

Th-t it is generelly known by the nmeonle of this town that the
cisapnearance of Pedro Sajonia, Juan Frestosa, Hosnicio Banasa was the
work of Cant. Ton Chengay and his men arising out of the rivalry in
collection what is known as the arny share which is » sort of a tax
le¥ited on neople dealing in the steel cable business;
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Further affiant sayeth not,

Sed, Feiiciana Serronia
/t/ FELICIANO SERMONIA
In the nresence of:

Sad. Max R, Martin, Jr,.

Sed. S, Ma, Gongzales

Subseribed and sworn to before ne
this 17th day of July 1945 at

San Yieolrs, Pangnsinap;

Sed, H, M, Velarde
HOSFICIO M, VILARDE
1st Lieut, Infentry

L .
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I, FRAICISCO SULIO, nre 43, residins at San Nieolss, FPangasinan,
a farmer by profession, »fter having been duly sworn accordinsz to law,

anc. without belines coerced and of ny own free will, volunterily depose
anc. say:

Thnt in or about April 1943, I received instructions fron WMr,
Loureano Sanchez, ry partner in the cable business to gather cables
fron the nountains of Marikit, ilountain Province, uron the pernit is=
gued by Lt. Nicolas Sali:

That nebody could gather eable fren the Mountain Province without
the rermit issued by either Lt. Tedro Sajonia or Lt. Wicolas Sali,
otherwise he would be shot:

Thot I was able to gother and to bring tc San Nicolas, Panzasinan
100 rieters of cable:

That I was given the sun of P200.00 by Mr, Lauresno Sanchez to
be delivered to Lt, Tedro Sajcnia as sales mernit for the cable I ob-
tained fren the lHountain Province:

That I delivered the sum of F200.00 to Lt, Pedro Sajonia for
which the latter issued ne the corresponding receint:

Add the affiant fuarther ssyeth noct.

(SGD) Franciseo Sulio
[t/ FRANCISCO SULIO
In the pregsence of:

(SGD) LAURELNO SANCHEZ
(SGD) AR R. (IARTIN, JR.

Subscribed and sworn to before rne this 1llth Aay of July 1945 in
San Nicolas, Paneasinan,

(s6D) H. M. Velarde
{t/ HOSPICIO M. VELARIE
1lst Licut. Infantry
Investizatinzg Officer
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I, TOHAS SORIANO Y CANSINO, n-gze 43, residing at San Nicolas, Panga-
sinan, a farner by prefession, after hoving been duly sworn ncenrding to

law, ~nd without being coerced and of ny own free will, voluntarily depcse
and gay:

That I know nersonally Fernande Lowez snd Felipe Ortiz who are
resicents of San Nicolns, Pangsasinan:

That during the period beginning about the niddle of 1942 until
nbeut the niddle of 1943, I nersonally know that Fernando Lopez snd Feline
Ortiz actively engsosed in buyinz steel cables and so0ld then to various
acents from Manila who came to this town:

That I also know that Fernando “spez and Felipe Ortiz with their
respective nen frequently went to the nountains to zather steel cables

and haul these cables fron the mountains to San Nicolas for the "urpose of
selling sane to buyers:

That I also know personally that Fernando Lopez and Felipe Ortiz
pernitted those persons vwho were given the perrission by either of then
to gdaher steel cables from the rountains:

That these mnersons who were given n pernit to gather steel enbles
fron the nountains were to pay the arny share which was a certnin ner-
centage fron the total sales cf the steel cables sold:

That this arny share representing a certnin percent of the total
snles of the stesl cables were collected by either Fernondo Lomez or
Felipe Ortiz with the allesations that sane would go to the fund of the
guerrillas:

L2 That I know the foregoing facts by reason of rny nosition as agzent
of the battalion S-2 of 2nd Battnlion, 66th Infsantry, fron sb~ut the
riddle eof 1942 until 14 April 1945 when i resigned:

Further affiant sayeth not.

(SGD) Tonas C, Soriano
ft/ TOMLS C. SORIANO
In the presence of:

(SGD) MAX R, LiARTIN, JR.
{SGD) S. iln GONZALES

Subscrived and sworn to before ne this 13th day of July 1945 at
San Nicolas, Pensnsinan,

1st Lt. Inf.
Investizating Ufficer

—— DECLASSIFIED T
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1, TEOFILO SORIANO, 41 years old, residinz nt sitioc Calsocan, San
Nicélas, Pangasinnan, a teacher by nronfession, after h-ving been Auly
sworn according to law, without threats or nromises h-ving been nade to
ng, and of ny own free will and volition demcse and say:

Thnt I know mersonally Ponciano Duday Cruz, Fernande Lopez, Juan
Payatos, Jusn Janandre, Nicolas Sali, Pacifico Ylarde, Arsenio Ledesna
and. Felipe Olavides:

That this officers naned ~hove engaged in the »urchase of steel
enbles and sold the sane to buyers in San Nicolas, or thru their acents:

Thot nobedy amens civilians could gather steel cables fron the
nountains unless he is given n pernit by any of the above ne=ned guer-
rills ffficers:

That these civilians licensed as such were required to nay to the
cfficers issuing the pernit a fee known ns the arryy share which is con-
muted at a certain nercent of the snle of the steel cables:

That nobody could go to the rountains without such pernit sther-
wise he would be sent back toget the necessary rernit:

That the rcts of these officers nared ~bore are known to re by rea-

son of the fact that during that period, I was an intellizence agent of
AC-1 LGT:

That 1 know Felipe Ortiz sometine in 1944 as heving eollected
contributions of foodstuffs from pecple of the said barrio:

That I know alsc that Felipe Olavides s01d muriatic acid in San
Nicolnas;

Thot it is of public knowledse that Ssturnino Dumlao, thru his
nen, by use of forece, threat, and intinidation collected focdstuffs
and also commandered vehicles and aninsls fron the people;

(SGD) Teofilo Soriane
[t/ TEOFILC SORIANO
In the presence of:

(SGD) Max R, Martin, Jr.
(SGD) S, Ma, Gonzales

Subseribed and sworn to before me this 15th day of July 1945 at

San Nicoles, Pangasinan,

(SGD) H, M. Velarde
/t/ HOSPICIO M. VELARDE

g
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I, LAURSANO SINCEEZ, ngze 34, residing =t barric Sta, Maria, San
Hicolas, Pangosinon, n farner by profession, =fter hoving been duly
sworn accorcding to law, and without beinz coerced and of ny own free
will, veluntarily depcse and say:

That in or abcut April 1943, I was given a pernit in writing by
Lt. Nicolas Sali to gather cables from the mountains of Marikit, Mountain
FProvinee for which I was to pay ns mermit therefor the sun of IE.DD for
every neter of cable that I ceuld gnther: o

Thot when I had. the cable brought down to San Nicolas, Pangasinan,
thru ny brother in law, Mr. Francisco Sulio, I was reguired to give the
ccrresponding fee of ?E.DD nerneter to Lt. Pedro Sajonia to whon I was
instructed oy Lt. Nicclas Sali tn mnke the nayment therefor:

Thot nobody could gather cable from the Mountain Province without
the pernit issued by either Lt., Pedro Smjonia or Lt, NWicolas Sali,
ctherwise he would be shot:

That 1 gave the sun of P200,00 the fee corresnonfing to 100 neters
of cables which we sold to a Chinese ngent whose nene I do not remenber:

That the fee of P200.00 I gave t- ny brother in law, Mr. Francisco
Sulic who delivered the sane to Lt. Pedro Sajonin for which the leotter
issved the corresponding receint:

Further affiant ssyeth not,

(SGD) Laureano Sanchesz
[t/ LAUREANO BANCFEZ

In the pregence of:

(SGD) FRAWCISCO SULIO
(SGD) S. MA., GONZALES

Subscribed and sworn to before me this 1lth Aay of July 1945 in
San Nicolas, Pangasinan.

(SGD) H. M, Velarde
/t/ HOSPICIO 1i, VELARDE
lgt Lt, Infantry
Investigating Officer
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I, JOAQUIY PARAMIO, 36 years of age, & merchant by occupation, resid-
ing at San Hiﬂﬂlag,‘Pangaainan, after having been duly swern sccording to

law, without any threats or premises rade to ne, and of my own free will
and volition depose and say:

That I know personally Juan iisbunga, Saturnine Durilao, Felipe Ortiz,
Gregorio Montejo, Ponciano Dudan Cruz, Teofilo Allas, Cipriano Allas,
Fernando *onez, Juan Payatos, Juan Janandre, Ficolas Sali, Cristobal Ro-
Arigo, Pacifico Ylarde, Alejo Norberte, Arsenio Ledesma, Iznacio Lauder,
Hariano Kagaoan, Dona o Ancheta, Constantino Guloy, end Felipe Olavides:

‘That these officers named above engnged themselves in the purchase
and sale of steel cables during the meriod sbout the latter nart of 1942
until about the middle of 1943 in San Nicolas, Pangasinan:

That these ~fficers and their respective men used to goc to the noun-
tains around San Nicolas to gather steel cables for the rurpose of sell-
ing the same tc buyers coming from Manila who came to San Nicolas to nur-
chnse steel cables:

That ecivilian dealers of steel cables cnould engage in the business
of buying and selling steel cables if they were issued license to do so
by these guerrilla cfficeras:

That these civilians engace in the cable business were required to
pny what is known as the srny share which represents a certain rercent
fronm the total sales c¢f their respective steel cables:

That I know the foregoing facts because during such tine, I had the
opportunity of observing above named guerrilla officers in their tran—
sactions with regard to the purchese or snle of steel cables or in the col-
lection of fees on steel cables, as I nften g0 around the town (San
Nicolas) driving nmy carretela:

Thet aside from the fact of being n carretela driver, I =lso ocwmed
a store where these guerrilla cfficers used to patronize during which I
henrd from then negotintions regarding the nurchase and snles of steel
cables;

That these guerrilla officers engaged openly in the purchase and sales
of steel cables so that their acts have become of public knowledge;

That by the use of ferce, threat, and intinidation, these officers de-
rmanded fron civiliansg of this tewn money, rice, and cther foodstuffs:

Further affisnt sayeth not,

(SGD) Joaguin Parsmio
[t/ JOAQUIN PARANIO
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In the nresence of:

(SGD) MAX, R, iARTIN, JR.
(SGD) S. MA. GONZALES

Subscribed and sworn to before re thls 15th day of July 1945 at
- San Nicolas, Pangasinan,

(SGD) H, M, Velarde
/t/ H. M. VELARDE
lst Lieut. Infontry
Investigating Officer

— DECLASSIFIED \

Autlmrit}'f_\}_fi[l_aigg TE




— e e . m—

I!lll.i K BT DA SENT

I, FLORENTINO YLARDE, 54 years old, residing at San Nicolas,
Poanrasinen, a farmer by nrﬂfEEEiﬂn, after having been duly sworn ae=-
cording to law, without thr=sts or pronises having been made to me and
of ny own free will »nd volition, depnse and say:

That sonetime in Decenber 1944, between 1:00 to 2:00 o'clock in
the afternoon n soldier of Felipe Ortiz canme to ny house and denanded
thnt the snswer of the latter which he zave the rorning to my house be
c2livered at nnce to the place stated in the letter,

That I did not lmow sbout the presence of a letter in the house or
its ccntents as I wasn't in, the whole rornine snd thnt I had just arri-
ved fron ny work and hsve just been through eating:

That unon reading the letter, I found out that Felipe Ortiz was
crdering ne tc secure a cart, to bring said cart to a place where he
had a rice nill nachinery, that said nachinery be loaded in the cart
and brought to barrioc San Feline, San Nicolas, where their camp was:

That I innediately went looking for a cart and found one which I
brought to said place where another cart was being loaded oo by the
tine we reached there:

Thet Felipe Ortiz anpeared then and begun scolding me for not
rinding his orders:

That Felipe Ortiz took ne then to a house and in addition to these
scoldings, he further accused me of speaking against hin, which he rea-
soned out that I've been speaking against hin becsause of his previous
misunderstading with ny nephew, Atty. Enrique Gonzales and also ny
cousin, Aureo Illarde:

That during the scdlding, his corpanion, Sgt. Paringit, threa-
tened ne and nointed time and again his revolver on me gaying at the
sarig tine that I had no resvect for his officer Felire Ortiz beeause
I had been spesking asainst hin snd added further by ssking ne whet-
her I want to be shot;

That while Sgt. Parin it was threntening me with his revolver,
Felipe Ortiz didn't nind at 211 nor d4id he endeavor to stop his ser-
ceant

That said rice rill which was owned by Felipe Ortiz hinself was
trensferred to San Feline inmediately and that I heard thnt said nachi-
nery was corrmandered by hin at Asingan, Pangasinan:

That the men of Ton Chengay irmosed fines in the forn of dogs,
rice, chickens, and others to guard of neighborhocd assoeciations whon
they claired nct to be doing their duty when in fact they really were
doing their duties:
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I, PONCIANO AYSON, 35 years of age, residing at Sen Nicolas, Pangeeinan, a
former by profession, ~fter having been duly sworn according to law, without
threats or promises having been made to me, and of my own free will and volition
depose 2nd say:

That prior to the outbresk of the war snd during the Japsnese occupation, I
wns n barrio lieutenant and that I'm holding the same position until to date:

That I know personally Juan Mabunga, Saturnine Duml=ao, Gregorio Montejo,
fonciano Dudan Cruz, Feliciano Wobres, Fernando Lopez, Juan Payatos, Juan Ja-
sandre, Nicolas S21i, Felipe Ortiz, Arsenio Ledesnma, Donato Ancheta, Constan-
tino Guloy, and Felipe Olavides;

That these officers of the Guerrilla Forces naned abore engnged thenselves
during the period from about the latter part of 1942 until about the niddle of
1543 in the purchase and sale of steel cables:

That these officers named above freguently, with their respective men,
£0 %o the mountain around San Nicolas to gather steel cables =nd brought then
down to San Nicolas which they so0ld to various buyers coning from M-nilna:

That it is of public knowledge that only the merbers of the guerrilla
forces, its officers and men, could gather nnd setl steel cables to buyers -

awaiting then in San chalns:

That no civilians could gather steel cnblee from the mountains around
San Nicolas unless these civilinns nre issued pernits in writing by guerrilla
officers to gather sane:

Th=t these civilian steel cable denlers were required by the guerrills
officers issuing the pernits to pay the so cnlled army shares which corres—
ponds to » certain percent of the total sales of steel cobles:

That any other nersons going to the nountains to gather steel cables
without any pernit issued by the guerrilla officers would be shot and killed:

That I know the foregoing facts because these guerrills officers and nmen
cngoged openly in the purchase and ssle of steel cables snd in the collection
of fees correspohding t0 what is known as the arny shares:

Thnt I saw neny tines these gherrills officers and men during the period
from about the latter part of 1942 until ~bout the niddle of 1943 going to
tre nounteins around San Nicolas to gather cables ond sold then to buyvers
conting from Monile who were in San Nicolas;

That these officers snd nen by the use of force, threat, =nd intinidation,
corpelled the civilinns of this town to give then (guerrills officers snnd men)
food, money, cigerettes, rnd other things that they wonteds
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That on one occasion Saturnino Dumlao, = guerrilla leader, cplled ny bro=
ther to go to his house, and because of slight delay on the pert of ny brother,
sald Saturnino Dumlao boxed rny brother on the head and stomachs

That these guerrills officers and men, by use of force, threat and intinida-
tion, and nostly without pernission from their owners, cbmnmandered horses, carre-
telar, or carts:

Further affiant sayeth not,

(SGD) Poncisno Ayson
[t/ PONCIANO AYSON
In the presence of:
(SGD) S§. MA, GONZALEZ
(SGD) HAX. R. MARTIN, JR.

Subseribed and sworn to before me this 15th day of July 1945 at San
Iicolas,; Pongasinan, '

(S6D) H. M, Velarde
[t/ HOSPICIO }. VELARDE
1lst Lieut. Infantry
Investigating Officer




' T S T U gl il s ;
(translation)

1, CIPRIANO CAMILOSA, 56 years of age residing at San Nicolas,
Pangasinan, nt present a runicipal councilor in this town voluntarily say

the following:

That beginning about March 1943 until June 1943, I versonally know Juan
liabunga, Saturnino Dunlao, Gregorio Montejo, Ton Chengay, Cipriano Allas, :
Vivencio Malinit, Fernando Lopez, Vicente Rivera, Juan Payatos, Juan Jannndre,
Felipe Guarin, Nicolas Sali, Felipe Ortiz, Arsenio Ledesna, Ignacio Lauder,
Donatdcincheta, Const-ntino Guloy, Felipe Olavides, and Pedro Sajonia, that
rost of the people of this town of San Hicnlas and also the people of the
barrios under this town that the above naned guerrilla officers went to gnther
cables and also sold these cables that they zathered:

That I have observed thrt the way of living of the nbove naned guerrilln
officers was beconing better as shown by their way of dressing and in the way
they spent their noney-

That beginning in April 1944 up to November 1944, the nen of Ton Chengay
collected rice, dogs, pizs, vegetables, chickens, »nd other, =and becouse we
forced to ~ive such dennnds, we went around to secure then:

That in the month of liarch 1942, Gregorio Montecjo and one of his 46Tdisr
cane o ne and asked rne one cow, ~nd when I was not sble to give hin sane as
2ll our cows were not tied ~nd wild, he forced rne to give hin instead rionsy
which I was forced to borrow as I had no roney thnt tine;

That in the ronth of Decenber 1944, Lt, Carsntes sn? his co=-guerrillas
ordered me in San Antonio, the barrio of Snn Nicolns I was then covering, that
we give then two cavans of rice and fourty chickens which, because of fear, we
were forcoed to look for these things they denanded smd which we Zaves

That I know personally Ciprinnc Allns and his men thnt they have been
ccllecting what wns called arrmy share which wos s share of the arry fron those
who gather and sell steel cables:

Thnat sometine in June 1943, Pedro Snjonia left ne about rore than one
hundred and fourty neters of steel cnbles with instructions fron hin that I
sell snid enbles for hinm which I did nnd when lesrned thet I hsve sold nlready
hig cables he cene %o get the sales ond left ne two hundred pesos which he
seid I would pay to the nen of Ciprisho Allas to answer for the fee of the
gshnre for thé arny:

That Constontino Guloy, one of the collectoxrs of Ciprinno Allas colled
for ne to their house and when I gave the two hundred pesocs ‘whieh Pedro Sajonia
told ne to give to the collectors of said Ciprisno Allas, he (Constangino Guloy)
instend told ne to add four hundred pescs rore, and bec~use of Iy fenr for
then, I went ~round nnd borrowed said amount of four hundred which I gave then;

s/ ___CIPRIANO CANILOSA
In the presence of: t/  CIPRIANO CALILOSA
s/ llnximiano R, Mortin, Jr,
Subscribed and sworn to before re this 19th day of July 1945 at San Nieolns,
Pangasinan,
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s/ HOSPICO M. VELARDE
(Transloted from Ilocano of t/ HOSPICIO M. VELARIE
original affidavit to English lst Ljeut, Infantry

by: - Maximiano R, Martin, Jr, Investigating Officer
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I, GREGORIQ CANSINO, nge 37, residing at barrio San Nicolas, Pangssinan,
a ferner by profession, after having been duly sworn according to law, and

without being coerced or promised of sny rew=rd or immanity, and of ny own
free will, voluntarily depose and say:

That I know personally Lts, Alejo Norberte, Felipe Ortiz, Juan Payatos,
Jusn Mabungsa, Nicolas Sali, Saturnine Dunmlao, Ignacio Lauder, Felipe Olavidez,
Juan Janandre, Arsenio Ledesma, and Pedro Sajonia;

That I frequently saw them with their respective nen going to the noun-

tains of Marikit, Mt. Province during the period beginning about January 1943
to July 1943 to gather steel cables:

That I frequently saw then coning from the mountains with their cargzo of
steel cables;

That I saw then sell the steel cable to buyers waiting for them at Sen

icolas, Pangasinan:

That Most of these buyers were strangers of this towm who cane here for
the purpose of buying steel cables:

Thot I know these foregoing facts becouse, aside fron being a farner,
1 also own » caretela which the buyers of cables hired either for earrying
the cables bought from Ean'Hicﬂlas to San Quintin, or for their use while
naking negotiatiens for the purchase of the sanef

That I personally know and saw Lt, Ponciano Dudan Cruz buying cables
fron Mrs, Maria D, Aquino of San Nicolas, Pangasinan and brought this sane
cables out of this town of San Nicolas from Feb., 1943 to liay 1943:

That I personally know and saw Lt, Pacifico Ylarde takingz cables fron
San Nicolas for San Quintin, Pangasinan, meny tines from Feb, 1943 to May 1943.

Thet Lt, Iznacio Lauder redeered the nmortgzagze of Francisca Fragzsta, his
nother-in-law, which was nnde in April 1938 in favotr of Raron Quintos and me
cn April 1943, Francisca Fraga mortzeged fieg land to said persons for five
hundred (F 500,00) pesos, Philippine currency and Lt, Ignacio Lauder paid
said Ramon Quintos and me five hundred (P 500.00) pesos in Jananese notes:

That I am sure Lt, Ignacio Lauder paid Ramon Quintos and ne fron the Zain
he had in his cable business from which he nade mjch money as I know Me did not
have noney after he came from Bataan in 1942:

That sonmetine in May 1943 at Calaocan, San Nicolss, Pang., I saw a pile of
steel cables which wns burned and cut into pieces:

And that these cables were cut to pieces snd burned on ordered fron
liajor Laphan:

Further affiant sayeth not,

In the presence of: (SGD) Gregorio S, Cansino

/t/ GREGORIO CANSINO
(SGD) §. MA, GONZALES
(SGD) IAX R, HARTIN, JR.
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I, ROIULO A, MANRIQUEZ, iajor, Infantry, Philippine Army, Serial
lunber 0-1474, 37 yenrs old, married, am residing »t No, 8 G.H. del Pilar,
Sen Frencisco del Monte, Quezon City, hereby depose and say the following:

During the period from September 29, 1942 to April 11, 1943, I was the
Sattalion Commsonder, 2nd Battalion, 14th Infantry. During that sare period,
Lt. Col. Manuel P, Enriquez, was the Regimental Comnandar of the 14th In-
fantry vice Lt, Col, Guillermo Nokar, captured, Within thot period, I can
not recall exactly the date, I was anpointed by Lt. Col. Enriquez zs his
exacutive Officer of the Regiment aside from ny other duties. ‘

In the second half of January, 1943, I was ordered by Col. Enriquez
to g0 to eastern Pangasinan foprinspection of the unit and other purposes,
When I was there ifi Prangasinan during the last p=rt of January, 1943, it
cane t0 ny knowledge that the following USAFFE and guerrills officers were
engaged in the buy and sell of naterials fron the American nmine in Itogon
area, Benguet:

1. Capt. Rufino Bsldwin, who was designnted as CO of the 2nd Battalion,
hath Infantry: :

2. Lt. Pedro Sajonia, who was his Battalion Adjutant,

I believe some of the officers of Capt, Baldwin morticipated in the
hauling down of steel cables and oil fron the Itogon Mine. I also had an
infornation that sone officers under lst Lt. Chorles Cushing, I think of
the LGAF (Luzon Guerrilla Arned Forces) participeted in the buy and sell
of these cables and oil, It was not my nurpose to investigate these acti-
vities of these officers as they were not under our comrsnd, but from the
knowledge and inforumetion I received, I mnade ny corresponding report to
Lt. Col, li=zmuel P. Enriquez,

I stayed in San Nicolss fron the last week of January up to the first
week of Februsry., In ny investigation of my men, I have not found any of-
ficers and men of the 14th Infantry engaged in the business.

Lfter Col. ZEnriquez surrendered on April 12, 1943, I assumed conmand of
the Regiment, Sone tine in June, 1943, I nmet Copt. Jngzoe French who told ne,
if I remember correctly, that he was a Captain, U.S. Arny Air Corps, toget-
her with 1st Lt. Langley (I do not know his first name) who was also in-
troduced to me as lst Lieutenant, U.S. Army. At this neetineg, Captain French
relayed to ne the information thet the officers and ren of the 14th Infantry
stntioned in San Nicolas, Pangasinsn, were engngzed in the buy and sell of war
faterials., Because of this infornntion, I went down to Pangasinan during
tha second helf of June 1943 to investigate the natter,

While in Pangnsinon during the second half of June up to the first half
of July, 1943, I found that the following officers and nen of the 14th In-
fantry norticipotied in the selling of steel cables that were tnken fron
Itogon mine Benguet:
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Cept. Saturnino Dumlao

lst Lt. Juan Poyatos

Capt. Pedro Mabunga o
I believe 1lst Lt, Juan Jamandre
. 1st Lt, Fernando Lopez

. Capt. Gregorio Montejo

Ok

Before I went down to Pangrsinan in June, 1943, I requested Capt. ,
Felicisimo Nobres, an officer under llajor  Robert Lapham, to send his armed
men to lfogon area to disarm the men of Lt. FPianza (I do not know the first
nane) who was reported to be in charge of the hauling down of the steel
cables from-the nmine, I also sent a note to Capt. Saturnino Dumlao .in San
Nicolas, Pangnsinan, to stop the hauling down snd selling of these steel
cables and to use his armed nen to disarm other guerrilla units who parti-
cipated in the haulins down of these steel cables, I was aware that I had
only about 37 armed nen in San Nicolas. I was informed that the uniit under
1st Lt, Charles Cushing and the D-1 "Armed Flying Squadron," also a unit
under Lt. Charles Cushing, under the personal comiend of ex-Fiscal Cipriano
Allas (whoe was a 1st Lieutenant under Lt, Charles Cushing) were engaged in
this buy and sell of war naterials backed up by their armed men,

In ny investigation of my officers snd nen of the 1l4th Infantry, what I
Can renenber is that Capt, Dumlac engaged in the hauling down of these sterl
cavles as early as liay, 1943, and Capt. Dunlao showed to re his records of
the transaction of these steel cables, the arount of money he received and
the conmodities he bought for his rmen. I found in his possession the sun
°f no less than P 1,000 Jananese noney but I think no more than P1,500.
According to his record, the amount of noney he received as share in the eaie
of steel cables were all spent in the vurchase of nedicine and sone cloth-
ing for his men and other renbders of the 14th Infantry, I remerber that
Capt. Dumlao, before I went down to Pangasinan, had been sending me medicine
but I 4id not know that the medicine was acquired by hinm through the steel
cable business,

As to Capt. Mabunga and his officers and nen, I think Capt, Mabunga did
not show me any record, but he told me that the money was spent in the »ur-
chase of nedieine and clothing for his men., I saw the men of Capt. Mabunga
and his officers were really well-dressed up in Khaki uniforn, fatigue suit
and sone few civilian clothing,

s to Capt. Montejo, he did not also keen a record but he told me that he
was not personally handling the sale of these steél calies because he knew it
was wrong. He said that he tolerated only his mnen who were nostly from San
Nicolas, Pangasinan, in the psarticination of the sale of these steel cables,
In ny findings and opinion, I believe Capt. lontejo did not receive any
rioney except the clothing and shoes that his men gave him., So also with
1lst Lt., Fernando Lopez. I found that he did not make any versonal partici-
pation in the sale of these steel cables but also allowed his men to parti-
cipate in the hauling down of steel cables,
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With regard to some officers of Lt, Cusing, whon I was able to convince
to join the 1l4th Infantry, I did not have any personal knowledge except a
ruror that scnme of them participated or received shares in the ssles of the
steel cables from their men., These officers whon I heard to have partici-
pated are the following:

let Lt, Vicente Rivera
" Guloy (I do not kmow his first
nane)
Capt. Cipriano Allas (the same ex-Fiscal)
Mariano Kagaoan

These are the only officers that I heard having participated but when
these officers, except Lt. Guloy, joined the 14th Infantry in July 1943, I
an positive that they never engaged or participoted in the sale of steel
cables or other war naterials. I will repeat that what I heard of their par-
ticipation was just a rumor. Except ex-Capt. Cipriano Allas, who is now the
present Congressman of the 5th Distriet of Pangasinan, none of these pecple
that I know of ever made any purchases of land or any real estate,

In ny short stay in San Nicolas, Pangasinan, and in cooperation with
Major Robert Lapham =nd Lt. Tomas Chengay, we were able to put a stop to the
hauling down and sale of steel cables and war materials from the Anerican
mine in Itogon., The people of Caloocan, San Nicolas, Pangasinan, could stil.
say that they have seen us destroying the cables that we confiscated fron
the civilians and soldiers in Csloocan, San Nicolas., Our officers and men
and civilians in Caloocan, San Nicolas, were the ones who cut those cables,
buried some of them and burned them in that place,

As I stated before, I had only around 37 atrred men in San Nicolas, Pang-
asinan, and with the presence of 2 or 3 guerrilla organizations in that areas,
also arnmed, it could not be pogsible for ne to disarn those nen; 1 did not
like also to precipitate any trouble with the other guerrilla organizations
by resorting to shooting esch other., So I used all diplonatic neans I coulad
avail of in stopping the hauling down of the steel cables snd one of these,
as 1 stated, was ny invitation of the officers under Lt. Charles Cushing to
join nmy outfit. At this period, Lt. Cushing was in the custody of the
Japanese, and his men and officers were running loose, if I may be pernmit-
ted to say so.

So for as Lt. Ton Chengay is concerned, I do not have any knowledge that
he participrted in the sale of steel cables, I know Lt, Tomas Chengay per-
sonally, I think he was first under Capt, French then later on transferred
to liajor Laphan. During rny stay in Pangasinan, I have not seen Lt. Chengay
narticipatéd in the sale of cables, After I left Pangasinan, I had been re-
ceiving nony reports of the activities of Lt, Chengay concerning cornman-
fleering of food supplies, nroperties of the civilian, rurder, and even rane.
But to my perscnal knowledge, I have not seen or heard that Lt. Chenzay was
involved in the sale of steel cables,
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The money that Capt, Dumleo and Capt, ilabungza had in July 1943 which
they received as share of the sale of the steel cables were used in the
nurchase of medicine, I believe Capt, Saturnino Dunmlao h-d with him the
$1,000, =nd Capt. Mabunga (if I remerber the amount correctly) had with
hin about that much in the purchase of nedicine. In December, 1943, I
carle down to ilanila for an important conference with Col, Bnriquez, In
llanila, I was able to buy medicine worth around P60,000 Japanese money. . -
This amount I received from the following persons: ‘

l. Mr, Gregorio Verzosa
Bayorbong, Nueva Vizecaya
2. Mr, Pablo Hernandez
Solano, Nueva Vizeaya
. 3. Col, Emilio Borroneo
: Manila

If 1 remehber correctly, I had been receiving from Mr, Gregorio Verzosa
the total amount of P92,000, and from Mr. Pablo Hernandez the total sun
of about P80,000, Japanese money during the period from Sentember 1942 to
October 1944, These two persons are now having clains in the Claing Ser-
vice, PHILCOM, but I think their ¢lains have not been spproved, I received
fronm Col. Emilio Borroneo, who was the Signal Officer of the Fil-Anmerican
Guerrilla Force under Col, Hugh Strand, the sun of P6,000, I do not know
if Col. Borroneo, who was one of those executed by the Jopanese in Fort
Santiagc, w=s able to file a clain for this srount. All the moneys that
I received fronm the people were duly receipted,

I would like toadd socnething of the difficulties I had in stopping
the sale of these steel cables. I believe Major Lapham, who was away
from Pangasinan when I arrived in San Nicolas, was receiving reports that
because of my presence in San Nicolas, Pangasinan, and as the CO of the 14iha
Infantry I was in direct charge of the sale of the steel cables, I had
that irpression because when he came down to 2an Nicolas, in Barrioc Ca-
loocan, he had all ny officers and men disarmed, After I explained to
hin the situation I was hering that it was not practical for me to stop the
sale of cables by force of arm in view of my inferiority of nunbers, he
apologized to me of his act in disarming nmy officers. I would admit that,
because I was not able to stop immediately this sale of cables, I would be
culpable of neglect in not inmediately stopping my men. I would only
like to say that under those circumstances in where my officers and men
and nyself were considered an intruder in that territory or area by the
other guerrilla units, any false move that I would nake that will be pre-
judicial to the activities and interests of those other gfuerrilla units
would result in a very unpleasant consequences, Again, I would adnit
that 1 could be culpable for the activities of ny officers and men in the
narticipation of the sale of steel cables during the neriod I was in Pang-
asinan, from the second half of June 1943 to the first half of July 1943,

o
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The result, however, that I obtained out of the diplonmacy I made was, I
consider, wholesome because 1 got the cooperation of the people of Pang-
asinan, the members of the other guerrills forces, and that ny officers

and nen were allowed to stay in that area in Pangasinan which had been
contested Dy then since the start of the war. After Major Laphan and ny
nen stopped this sale of steel cables in July 1943, I am positive, accord-
ing to the reports of ny officers in Pangasinan later, that the hauling
down of steel cables and other war supplies from the Armerican nine in Ito-
gon was definitely stopped. It had never been revived up to the liberation.

I stated hefore that Capt. Baldwin and his officers could have partici-
vated in the hauling down of steel cahbles from the mine but I have no defi-
nite proof that they were so engaged. The following were the officers of
Cant, Baldwin so far as I know!

l, Lt. YNicnlas O, Sali
2. " TFianza (I do not know the first nane)
3. " Carantes (I do not know the first nare)

I will also add that Lt. Feliciano Nebres, to my personal knowledge,
did not participate in the sale of steel cables or other war naterials.
He was the very officer whom I reguested to go to Itogon and disarm the
civilians hauling down the steel cables and it could nct be nossible that
he had any connection with these neonle,

In the latter part of 1943, I received also a report fronm my officers
that the ex-Fiscal, Cipriano Allas, continued to engage in the buy and sell
of war naterials, but not of steel cables, One renort stated that he was -
able to sell a troctor and nachinery belonging to Judge Irmmerial, Thisg is
the only information I had in regard to the activity of civilisns in the
buy and sell of war supplies after Jgly, 1943,

I would like to say a statement of the circunstances and concition why
the officers and men of the 1l4th Infantry were forced to porticipate in
the sale of steel cables. As I stated, ny nen and officers in Pangasinan
were considered an intruder in that area and as such they had not been re-
ceiving so ruch esupport from the vneople in the way of supplies, clothing
and mnedicine which we were badly in need of, Officers like Capt. illsbunga,
Lt. Poystos, Lt. Fernando “opez, who had their fanilies nearby, could have
possibly given some of their share to their fanilies as living condition
during those times was pretty difficult: but the way I saw the nen and of-
ficers dress and taken care of by their officers I could see that rost of
the nmoney that they poesibly received from the shares of the snle of cables
were snent nostly on nedicine and clothing., To ny knowledece the officers
and men of the 14th Infantry I =slready mentioned could have particinnted
in the sale 6f these cables for not more than two (2) months becsuse when
I left Pangasinan the first time in Februsry 1943, none of nmy officers and
flen joined the nmen and officers of Capt. Baldwin who already had the start
of this business,

Of the list of officers and men subnitted to me for identification,
whether I have knowledze or not of their narticipation in the sale of war
materials, I have already duly marked each officer indicating whether 1
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have so' such knowledge. The nsres of these officers nay be included in
ny statement with the indication whether I have knowledge or not of their -
participation, :

Done in the City of Manila, this 25th day of September, 1948

(SGD) Romulo A, Mamfiquesz
t/ ROMULO A, ANRIQUEZ
- Major, Infantry, PA
: ASN 0-1474
Deponent

Subscribed and sworn:to’ before ne this 27th day of Septerber, 1948,
in the City of Manila, Philippines: and I certify that the foregoing
was read by the affiant before signing.

s/ John K. Winn

t/ JOHN K. WINT
Field Exaniner -
Authority VA Form 5-4505-b

I hereby certify that the above and foregoing is a true and correct
cony of the affidavit dnted Septerber 27, 1948, executed by Major Romuls
A. lanriquez, consistinz of six (6) nages, e

JOHNW X, WINM:
Field Exaniner
Authority: VA Forn 5-4505-b
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COIMONWEALTH OF THE PHILIPPINES
LRMY HEADAUARTERS
OFFIC® OF 5, G-2
APQ 501

" A0 July 1945

ME IORANDU: -
AG OF 8, &2 HPA, AFO 501

1, Corplaint 2ated 6 March 1945 was initiated by Pufino F, Mejia,
2ud Lieut,, 65th Inf,, USAFIP, 'L, addressed to His Excellency, The Pres-
dent of the Philipnines and indorsed to this Office for investigation.

2. That following officers engaged themselves in the nurchase and
sale of steel cables scnetine about the later nart of 1948 until about
the mifd?le of 1943: Captains Ponciano Dudan Cruz, Gregorio Montejo,
Saturnino Dumlao, Isidro Perez, Ton Chengay, Cipriano Allas, and Lieuts,
Vivencic Malinit, Fernando Lopez, Vicente Rivera, Juan Foyatos, Juan
Jmandre, Feline Ortiz, Arsenio Ledesna, Ignscio Lauder, Marinno Ksgaoan,
Felire Guarin, Nicoclas Sali, Cristobal Rodrigo, Fecifico Tlarde, Alejo
Norberte, Mauro Bravo, Donato Ancheta, Constantino Guloy, Feline Olavidez
Tictor Redriguez, Juan liabunza, and Pedro Sajonia, The acts of these of-
ficers nentioned above were personally known to: Messrs., Felix Zarora,
Protecio Soriano, Leoncio Gareia, Joaguin Paranio, Ciprianc Canilosa,
Foneiano Ayson, Fedro C, Ranos, Gregorio Cansino, Tedroc Mejia, Tonas C.
Sorisnn, Canile Gonzales, Carlos N. Ramos, Teofilo Soriano, Bertoldo
Suyat, Francisco Sulio, Lauresnc Senchez, and Mariane Abad, whose affi-
Aavits are I'EE"I‘JEE'tiT."Bl}" rarked Amen-‘lix ”.ﬂ"p ”B", "E“. IID.IT_' "’E“, 'ﬂFh1II IrGIl.
1I}'_jTI’ rlIIrll ”J"I "K", rlLrll |I1.EII1I HH‘”‘ "U‘", “P”. and "Q.".

3., The following officers with thelr respective men went to the
nountains around San Nicolas, Pangasinsn for the murnnse of gathering
or buying steel cables fron the natives of the rlace and ultinately
selling then when they were brouzht to the lowland in San Nicolas, Pang-
r8inan during the meriod about the niddle of 1942, until the niddle of
1943: Csptains Saturnino Dunmlao, Gregorio Mentejo, Tom Chengay, =nd
Lieuts., Vivencio lalinit, Juan Poyatos, Felipe Guarin, Arsenio Ledesra,
Hrrieno Kagacan, Feliciano Nebres, Nicolrs Sali, Constantino Guloy,
Cristobal Rodrige, Alejo Norberte, Felipe Olavidez, Iznacio Lsuder,
Donato Ancheta, Felipe Ortiz and Frencisco farnguas. The acts of the
officers naned above are personally known to Protacio Soriano, Jonquin
Paramio, Poneciano Ayson, Fedro C. Ranos, CGregoric Cansino, sand Tonas
Scrianc, whose affidavits are respectively narked A-mendix "B", "D",
rIFII' "Grln "H'*. F!.Il(q. I!JII‘

4, Aside fron the rets of buying and selling steel cables the fcl-
lowing nered officers indulged in the racket of ¢ollectins dues or fees
which they called "Arny Share" from the deslers of stesl cables and cther
war naterials, The usual practice of these officers wns to ecollect 10
per centun (10%) of the total sale of steel cables nr to levy a flat

rate of two nesos (P2,00) ner neter of steel cable sold. These officers
are Uapts., Saturnino Dumlao, Ciprisno Allas, and “ts, Constantino Guloy,
Pedro Sajonia, !lariano Kagacan, Felipe Olsvides, icolrs Sali, Jusn Do
yatos, Fernando Lonez, Feline Ortiz 2nd *snacio Louder. Their acts of
ccllecting dues or fees kncwn as the "Army Share" are mersonally known
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to Protaecio Soriano, who paid ?.1.EDG to Felipe Olavides: Cipriano Cani-
losa who paid ?EOG to Constantine Guloy; Pedro Mejia, Thonas C, Soriano,
Canilo Gonzales, Bertoldo Suyat, Franéiseé Sulio, and Laureano Sanchez,
whose affidavits are resnectively marked Appendix UBM, wmn, nyn nyn.
'Ir'p,g_"ljlI 1IILI|1' II'::!{I!I HII.I" ".P"r* ; r

5. Another forn'of unjust taxation which was also termed "Army
Share"and immosed on the civilisns by Lieuts. Juan Poyatos, Juan Mae
bunga, Juan Janandre, and Alejo Morberte, was the collection of roney
fron the civilian as their contributions to the Arny and in lieu there
of, to cormel then to work without pay in the gathering of s teel cables
in the mountains. These porticular acts of the above-naned officers are
nersonally known to fedro Mejia, whose affidavit narked Anmendix "I" IS
.., hereto attached. This Arny Share is sunvosed to be used for the rainte-

. fance of -the A,.ny to which the above-naried officers belonzed, but the
fact is that the proceeds from this "Army Share" are spent by Lt, Juan
Poyatos and his partners for their personal use. (Par, 6, Affidavit of
Pedro Hejia, A»nendix "I"), These Guerrilla officers had the full con-~
trol of the sources of the steel cables which were in the nountains as
no civilians could gather same without obtaining a permit from and pay-
ing the corresponding taxes to the gllerrilla officers., (Affidavits
narked. .ﬂ-ﬂpﬂnﬂiljt "B".-"I}“q rIE'_irll ”J". "L". ":”I"; “D", E!.Il'ﬂ "P”}.

8.- In his affidavit riarked Aprnendix "R", Edilberto Tamondonz stated
that he frequently saw during the years 1942, 1943, and 1944, coning to
 town the following officers: Capts, Saturnino Dunlao, Gresorio Montejo,
Ponciano Dudan Cruz, Tom Chengay, Ciprianc Allas, and Lieuts, Juan lMa-
bunga, Feliciano Fobres, Vivencio Malinit, Fernando Lopez, Juan Poyatos,
Juan Jamandre, Nicolas Sali, Cristobal Rodrigo, Felipe f3‘1"5:12, Arsenio
Ledesna, lgnacio *auder, liariano Kagaocam, Feline Guarin, Pacifico Ylarde,
Alejo Norberte, Mauro Brovo, Donato Ancheta, Constantino Guloy, and Fe-
lipe Olavides, and observed then very much better dressed than the ave-
rage civilians of the town and that some of then frequently spent their
money freely and lavishly, esvecially on drinks.

7. The cfficers engzaged in the purchase and sale 2f steel cables ac-
quired real pronerty. The n-rticul=r case of real pronerty acquired by
a guerrilla officer is that of Pedro Sajonia who made a fortune in the
nurchase and sale of steel cables. On 22 Yune 1943, Pedro Sajonia bought
a narcel of land from the sisters Catalina and Marcela Csnilosa, About
March 1944, Pedro Sajonis disapneared and was not heard fron till to date.
In her affidavit, narked Annendix "S", Balbina Rola, the wife of ‘edro
Sajonia stated that one Lt, Antano Csrantes came to her house sonetines
in July 1944 and told her that the land purchased by her hushand fron the
Cemilosa sisters be transferred to the Army snd that Juan Calpito was to
hold the land for the Army. It appears that the reason for the transfer
of said land to the Army is that the same was acauired with noney obtained
by taxation known as the "Arny Share®, one of the collectors of which was
Fedro Sajonia. In this affidavit marked Appendix "T", Juan Calpito, an
illiterate, declared that the land bought by Pedro Sajonia was transferred
to the Army; that he was made to understand as the tenant of Antono Caran-
tes; and that the sun of five hundred (PEUD.GD} Jan noney, which he zave
to Balbina Rola (Mrs. Sajonia) should be nnid back, The deed of sale of
the land in qugatien, nerrked Anmendix PT-1", st hat said land was
s0ld absclutel“luﬁn Calpito. _ . w
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8. It is ammarent that Antono Cnrantes deceived Bnalbina Rola (lirs,
Sajonia) by making it apmear that the land tought by her husband with the
procesds of the Arny Shore collevtion wes to be transferred to the Arny.
In reality the land in question is actuanlly transferred to Anteno Carans
tes whose tenant is Juan Calpito, the "dunny' owner theresf, (See Affi-
davit of Juan Calpito narked A-mendix "T"),

9. About the niddle of 1943 when the business of war naterials de-
clined, Gregoric lontejo, Juan Hatunsa and Juan Poyatos and their ren
ennged inte ancther forn of racket by —mosting thenselves at the strate-
sic Inogsn Pass and collecting £ron passers-hy rice and other connodities
which they latter scld to sone sther people. (See Affidavits of Cornelio
Hacairan and Tornas Soriano resnectively narked A-wendix "3" nnd "4n),

10, The presence of several factions of zuerrilla units in the re-
£ions around San Nicolas, Pangasinsn goave rise to rivalries for nower over
the civilians, which is shown by the statenents of Protacis Sorianc and
Rodolfo O, Rico, whose affidnvits are resmectively narked Amendix "B
and "U",  As a consegquence to these rivalries several crimes in connec-
tion with fees known as "Arny Shares" were conritted as shown by the
statements of Pedro C, Ranos (Pars, 6 & 7), Ricerda Rodolfa, an? Feliciano
Sernonia whose affidavits are resnectively narked f~endix "G", "7", and
Hwt . The fhafornation obtained by the undersigned is that in the towns
of San Hanuel, San ¥icolas, Tayug, Watividad, Sta, leria, and Sen Quintin,
Pangasinan, existed in 1943-1944, rival puerrilla factions, which were
(a) 11th Inf., now 66th Inf, under the USAFIP, NL: (b) Squadron 163 under
Cant, Ton Chengay; (c) Squadron 122 under Capt, Ray C. Hunt Jr; (d)
Squadron 109 under Capi. Cachila; (e) 14th Inf, under liajor Bnrique Man-
riguez; and (f) Intellizence Section, LGF, under Cant. Cipriano Allas,
which was later dissolved and reorganized and named "Maharlika tuerrilla".
They corpeted with each other for power and sunremacy over the ahove-
mentloned municipsalities, and that as a result of these rivalries, nune-
rous abuses and nurders were connitted,

ll. A case of murder is the killing of one ALIEA, a Visayan body-
cuard of Capt. CGregorio liontejo, 14th Inf., who had a quarrel with one of
the nen of Cantain Cipriano Allas, Intellizencé Section of LGF, sometine
in 1943, Aldea who was then Arunk inflicted bodily harm on the person of
Felix Zamora at about 4:00 o'clock p.n. A bigz crowd was attracted includ
ing the leaders of each faction, Capt. liontejo in the one side and Cant,
Allas with Hariano Kagnonn on the cther. RBoth fections through the lead-
ers intervened for the nurpnge of settling the natter anicably. Aldea was
taken by ilariano Kagacsn with the assurance that he would be taken to ano-
ther plmce under safe custody. (Affidrvits of Psﬂrﬂ C. Hemos, Feliciano
Sermonia and ®nrique Gonzales resnectively nnrked Ammendix G "M mma
"X"). Ahout 8:00 or 9:00 o'clock in the evening of the sane day, reports
of gun shot were heard snd the followine day the mecnle of the town lknow
that Aldea was killed,

12, An eye witness of the killing of Aldes is Ronan Vitente of San
Wicolas, Pangasinan, who refused to sizn any statement or totestify be-
fore any court, Vhen interviewed, he stated that at about 9:00 clock
in the evening of the sane Aay when Aldes hnd 5 quarrel with Mr., Zsrora,
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he saw two nen pursuing and shooting Aldea who was also running towards
the direction of his house (Vitente's), and near his house, Aldea fell
and died as a result of gun shot he received. He knew the two ren who
pursued hin as menbers of the guerrills forces under the cormand of .Cant.
Cinriano Allas with Mariano Kagaoan the second in conmand, One of thasge
who pursued and shot Aldea was one Corpuz, who is now deceased, and the
other person, he Aid not know nersonally., Both These assailants on reach-
ing the dead body of Aldea on the street carried the corpse and ploced it
under his steirs (Vitente) and covered the sane with a piece of sack,
fbout two hours latter, lMontejo and Kagaoan accormanied by Corpuz and two
cthers, arrived at the place where the hody of Aldea was found and con-
versed about the incident. The body was renoved by Hontejo and buried
in the Municipal Cenetery of San Nicolas, Pangasinan and caused to be
rlaced on the grave thereof a narble piate. (See Affidavits narked Al
rendices "G", "W", and "X0),

13, The most gruesone of the crines cormitted by Auerrillas was the .,
ilags nurderw contitted by Capt, Gregorio lMontejo and his nen, In his af-
fidavit narked Appendix "Y", Father Jose N, Valdes, Parish Priest of San
liicolas, Pangasinan, stated that sometine in liny 1942, a group of six men
were brought in front of the Municipal Buildingz of San Wicolas, Pangasinan,
by the soldiers of Lt, Gregorio liontejo., Hands tied, these nen were sub-
Jected to bodily harm by hitting with fun butts snd physically tortured
until their faces were badly swollen. At about 8:00 or 9:00 o'clock that
morning, Lt. Montejo came to his convent and told him to zo to the Muniei-
Pal Building to hear the confessions of the six nen who were to be execu-
ted; that ~fter hearing the confession he accormanied the ren to the liu-
nicinal Cenetery with the soldiers of Lt. Hontejo; that upon reaching the
cenetery the nen were told to line urn before = firing squad of six (6)
soldiers who were at a distance of fifteen ynrds (15) away: after the com
nand of fire was given the six men fell and to sore who were still alive
vere again fired at until all of then were killed; that after they were
declared dead, he administered on the six (6) dead the Last Blessing and
then he leff the cametary} that he heard also the confessions of sone
other nmen who were to be executed n few days after the incident nmentioned
above, The above staternents of the FPrrish Priest are corroborated by the
statenent of Folicenan Leoncioc Gardis snd Atty. Enrique Gonzales who were
eye-witnesses of the crime and whose Affidavits are hereto attached and
resmectively marked Ammendices "C" and "X",

14. Another activity practiced by Aifferent guerrilla units is the
kidAnapping of men fron whon they wanted to obtain information, to punish
then for their acts which thay'think are against their guerrilla unit or
g~ch individual nemters, and to extort rioney, fosd and other corrodities,
(See Affidavits of Pedro C. Raros, Rodolfo O, Rieco, Ricnrdo Rodulfa and
Sebastian S, Lanbinc, respectively marked Avpendices U, M. BUN. ana
"I"). A sanple of » released maper issued by » guerrills unit in favor
of a kicdnapped civilian is herewith nrarked Appendix R5Y

L I l




15, The civilians of San Wieolss, Pengagsinan, lived in constant
fear froz two forces: one from the Japs, and on the octher, from the
guerrillas, By the use of force, threats and intinidetion, Jusn Hsabuneza,
Grezerio lontejo, Ton Chengay, Feliciana Nabres, Juan Poyates, Felipe
Ortiz, frsenio Ledesma, Antonio Carantes sné their respective follawers,
exscried of the meonle clothing, noney, foodstuff, such as: doss, pizs,

hickens, rice, etec., commandering horses, carretelas, carts and rice
nills, asccocrding to the statenents of Felix Zenera, Leoncio Garcie, Ciw
nriano Canilosa, Fonciano Ayson, Padro C. Tarondong, Reodolfo 0, Rico,
Folicireno Sermonia, Enrique Gonzeoles and Florentine flarde, whoge affi-
cvits are resvectively marked Awmendices "A", "CU, N"Ir, wEn  ugn L3 8
1:;,1! ' H:.:h . "H" ; !rLﬂr Y ”-'.‘f” ’ ||}:H . EEIIE'I. I13|l i

16, The following subjects have senmrated frar their regnective guer—
rilla units:e

Capt. Cipriano Allas, Ass't Fisenl, Pangasinan
Lieut. Marisno Hsznosan, Tavuz, Paneasinsn
L Tictor Rodriguez, .

2 Francisco Paraguns, " :

(SGD) H. M. Telarde
HOSFICIO M, VELARDE
let Lieut., Inf,
Investizating Officer
-2 Section
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